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Advent a Vánoce 
 

Na cokoliv kolem nás existují vždy zcela krajní pohledy 
a názory. Pravda se pak většinou pohybuje někde upro-
střed. Jak je to s adventem a Vánocemi? Vánocemi, které 
jsou křesťanským svátkem narození Ježíše Krista? 
 

Pohled prvního extrému - nazval bych ho pohledem vel-
kých nákupních center a obchodů. Člověk by, za jejich 
pomoci, skoro získal pocit, že advent je šesti až osmitý-
denní záležitost a Vánoce jsou to pravé jen v případě, že 
máte stromeček až do stropu a přes množství zavěšených 
lesknoucích se ozdob, pestrobarevných řetězů, rozzáře-
ných světýlek a sladkých čokolád není ani vidět na jeho 
větve. Pod tímto stromem je obrovské množství luxus-
ních dárků. V tomto světě se na nás také valí ze všech 
stran zpěv koled už dlouho před Vánoci. Prostě a jedno-
duše, všeho musí být nadprůměrně moc. 
 

Pohled z druhého konce. Adventní období je dobou 
půstu a rozjímání. Vánoce jsou pak „jen“ běžným litur-
gickým svátkem. Jsou to hlavně dny pokoje a lásky k 
druhým.  
 

Fakta a historický vývoj 
 

Advent míval kdysi dávno různý počet adventních nedě-
lí. Bývalo jich 4 až 6. Čtyřtýdenní advent stanovil papež 
Řehoř Veliký již v šestém století. Nastálo se ale v této 
podobě ujal až ve století jedenáctém. 
 

Doba adventní začíná 1. nešporami neděle, která připad-
ne na 30. listopad anebo na den tomuto nejbližší, a končí 
před 1. nešporami Narození Páně. Neděle této doby se 
nazývají: 1., 2., 3., 4. neděle adventní. Dny 
v předvánočním týdnu od 17. do 24. prosince jsou velmi 
výrazným způsobem zaměřeny k přípravě na oslavu Na-
rození Páně.  
 

V tento čas by správně neměly znít vánoční koledy, ný-
brž jen písně adventní a roráty. Na druhou stranu, koledy 
se staly tak populárními, že těžko potlačíte chuť lidí je 
slyšet a zpívat.  
 

Oslava Vánoc se začala přesouvat do rodin v 17. století. 
Připomínalo se narození Ježíška, kladl se důraz na rodin-
né štěstí a pospolitost. Zároveň se vítal i návrat Slunce a 
do lidových zvyků se zařazovalo i věštění a jiné štědro-
večerní pověrečné zvyky. Což se stávalo trnem v oku 
puritánským a ortodoxním skupinám a Vánoce mnoho-

krát čelily zákazu jako nebiblický a pohanský zvyk. 
Ostatně potlačení Vánoc jako křesťanského svátku jsme 
se dočkali i v minulém století, a to od komunistické dik-
tatury.  
 

Tradiční symboly 
 

Adventní věnec 
 

Symbolem adventu se stal až v 19. století. Nejčastější je 
se 4 svíčkami, které by měly mít fialovou barvu. Jedna – 
ta třetí – může být růžová. První svíčka je svící proroků, 
kteří předpověděli narození Ježíše Krista. Druhá je bet-
lémská a reprezentuje lásku a Ježíškovy jesličky. Třetí, 
růžová, je svíce pastýřská a vyjadřuje radost z toho, že se 
blíží konec postního období a vše se stává slavnostněj-
ším. Poslední čtvrtá svíčka je tzv. andělská. Představuje 
mír a pokoj.  
 

MĚSÍČNÍK OBCE POSTŘEKOV 

Vážení a milí spoluobčané, 
 

prožíváme čas adventu, který jsme s mírným zpožděním 
zahájili rozsvícením stromku. Již se stalo tradicí, že roz-
svícení stromku zahajují děti z mateřské a základní školy 
svým vystoupením. I když počasí moc nepřálo, vystou-
pení bylo úžasné a všem dětem patří poděkování a velká 
pochvala. Současně děkuji učitelskému sboru a ostatní-
mu personálu ZŠ a MŠ za přípravu a zajištění této akce. 
 

Čas utíká a s každou další zapálenou svící na adventním 
věnci se krátí naše očekávání vánočních svátků. Svátků, 
které jsou bezpochyby nejoblíbenějšími svátky dětí a 
často jsou označovány za nejkrásnější svátky vůbec. Pro-
to se po uspěchaném roce alespoň na chvilku o Vánocích 
zastavme a uvědomme si, co všechno máme a kdo nás 
má rád. Važme si toho, často na to v dnešní době zapo-
mínáme. 
 

Přeji vám, milí spoluobčané, jménem svým i celého za-
stupitelstva, krásné a pohodové prožití svátků vánočních 
a vše nejlepší do Nového roku, aby vás provázelo přede-
vším pevné zdraví, štěstí a spokojenost a aby se vám 
všechna přání, tužby a předsevzetí, s kterými do Nového 
roku vstupujete, v míře co největší splnily. Já i zastupi-
telstvo budeme dělat vše pro to, aby se nám 
v Postřekově dobře a spokojeně žilo. 
 

S úctou Petr Anderle  

Pokračování článku na str. 2 
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Jesličky neboli betlém 
 

Jedná se o plastické zobrazení scény narození Ježíše 
Krista a patří k nejstarším symbolům Vánoc. U vzniku 
jesliček byl zřejmě svatý František z Assisi. První, pí-
semně zmíněný, betlém sestavil roku 1223 u italské ves-
nice Greccio. V improvizované kapli umístěné v jeskyni 
zinscenoval výjev narození Ježíška a na půlnoc 24. pro-
since k němu sezval vesničany z širokého okolí. Při jes-
ličkách pak odsloužil mši. Jednalo se tak nejen o první 
betlém, ale i o první půlnoční mši. 
 

Největší vzestup zaznamenaly jesličky v 17. a 18. století. 
A staly se oblíbenými i u nás v Čechách. Máme u nás 
například největší mechanický lidový betlém na světě 
(Krýzovy jesličky), největší betlém na světě, co se výšky 
týče, protože je vytvořen ze soch životních velikostí 
(betlém Jiřího Halouzka v Jiříkově). Jeden je také pro-
hlášen kulturní památkou, a to betlém Třebechovický. 
 

Vánoční stromeček 
 

První písemné zmínky o vánočních stromech jsou z 15. a 
16. století. Pocházejí z Lotyšska, Litvy a Německa. Po-
čátky tohoto symbolu byly rozmanité. Někde se věšel ke 
stropu, špičkou dolů, když se zdobil, tak slámou, nitěmi 
a jablky. V Lotyšsku se dokonce měl i nastojato spálit, 
aby s ním shořelo i všechno zlo.  
 

V 17. století začal více pronikat do domácností. V Česku 

se však jako symbol objevuje až ve století devatenáctém. 
Poprvé jej postavil pro své přátele v roce 1812 ředitel 
pražského Stavovského divadla Jan Karel Liebich na 
svém libeňském zámečku Šilboch. Nový zvyk se však 
začal prosazovat jen pozvolna, a to až ve 40. letech 19. 
století v bohatých pražských měšťanských rodinách. 
 

Vánoční dárky 
 

Vzájemné předávání dárků probíhalo již ve starověkém 
Římě. Nedílnou součástí se však staly až v 19. století. 
Obdarovávali se členové rodiny, služebnictvo, tuláci i 
chovná zvířata. Dárky pro radost začaly být na vzestupu 
až na počátku století minulého. V dnešní době si už bez 
podobných dárků mnoho lidí ani nedovede Vánoce před-
stavit.  
 

Závěr 
 

Závěrem mi dovolte, abych vám popřál krásné, pohodo-
vé Vánoce, jejichž míra se neřídí výškou kopce, které 
tvoří dárky pro vás, ale množstvím radosti a úsměvů, 
které rozdáte kolem sebe.  
 

A pokud jste našli nějakou nesrovnalost ohledně historie, 
může to být způsobeno mou neznalostí na poli nábožen-
ství. Budu rád za zaslání upřesnění. 
 

Radek Zuber 
 

Zdroje: Všeobecná ustanovení o liturgickém 
 roku a kalendáři; Wikipedie; liturgie.cz 

Závěr roku u hasičů 
 

24. listopadu se vydaly děti na soutěž do Mila-
več. Všichni už před polednem natěšeně pře-
šlapovali u hasičárny, protože se měli poprvé 
svézt v novém autě. Soutěž byla opět moc 
hezky připravená a děti se při plnění jednotli-
vých disciplín dobře bavily. V kategorii mlad-
ších jsme měli hned dvě družstva – „áčko“ a 
„béčko“, které bylo doplněno o dva borce 
z Tlumačova. Družstvo B po úporném zápole-
ní skončilo na celkovém 13. místě. Družstvo 
„A“ bylo při vyhlášení výsledků napjaté téměř 
až do konce a v konečném pořadí děti obsadi-
ly 2. místo, když před sebou nechaly jen tým 
domácích a porazily dalších 12 družstev. Vy-
znáváme heslo „Není důležité vyhrát, ale zú-
častnit se (a zabavit se)“, proto máme 
z výsledků obou družstev velkou radost. 
 

Nyní už jsou v plném proudu přípravy na vý-
roční valnou hromadu našeho sboru, která se 
koná 15. 12., a které se letos krom dospěláků 
zúčastní i mladí hasiči. A protože se nám blíží 
konec roku, chtěla bych za SDH Postřekov 
poděkovat všem sponzorům a příznivcům, u 
kterých pevně věříme, že nám i v roce příštím 
zůstanou nakloněni a všem ostatním popřát 
krásné a klidné Vánoce s vašimi nejbližší-
mi .... A pozor na hořící adventní věnec nebo 
vánoční stromeček! Hasiči chtějí odpočívat :-) 
 

Markéta Strasserová 

Informace ke kontejnerům 
na použitý textil 
 

Společnost HB Textilie, která zajišťovala sběr a odvoz použitého 
textilu vypověděla již v srpnu letošního roku smlouvu. Z tohoto dů-
vodu došlo z jejich strany k uzamčení kontejnerů a tyto kontejnery 
si společnost odveze. Již proběhl průzkum trhu a probíhá výběr nové 
společnosti, která tuto službu bude zajišťovat. Chtěl bych tímto po-
žádat, aby jste neodkládali použitý textil k těmto uzamčeným kon-
tejnerům nebo ke kontejnerům vůbec a vyčkali, až budou umístěny 
kontejnery nové nebo toto použité oblečení odevzdali buď přímo na 
Český červený kříž (pokud se jedná o čisté a neponičené ošacení), 
nebo do sběrného dvora v Klenčí pod Čerchovem. 

  

Děkuji, Petr Anderle 

Pokračování článku ze str. 1 „Advent a Vánoce“ 
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ASPV - shrnutí prvního pololetí, 
pozvánka i přání 
 

Při rozsáhlé a dlouhotrvající rekonstrukci jsme se snažili 
hledat náhradní řešení a jiné prostory na cvičení. Pro 
všechny se to, bohužel, nepodařilo zajistit a některé sku-
piny letos ještě cvičit nezačaly. Pravidelné příspěvky pro 
rok 2018/2019 jsme ale vybírali, protože musíme všech-
ny členy přihlašovat do České unie sportu a Krajské aso-
ciace. Každý platící člen je u nás pojištěný. Při nahláše-
ném úrazu pojištění lze čerpat. Pobouřeným občanům si 
dovoluji podotknout, aby se pozastavili nad částkou pří-
spěvku, kterou platí zde v Postřekově za celý rok. V 
okolí vůbec nejnižší. Letos je to bohužel se cvičením 
komplikované, ale máme se opravdu na co těšit! Budeme 
mít nové šatny, sociální zařízení, klubovnu, nářaďovnu, 
také opravené obložení a chodbu. 
 

Když počasí dovolilo, chodili jsme s dětmi na cvičení do 
přírody. Od půlky října nám byl nabídnut, bývalým pa-
nem starostou Janem Kreuzem, kterému za to moc děku-
jeme, prostor pro cvičení v sále Hotelu U nádraží. S vel-
kým potěšením jsme tuto nabídku využili a dětem něko-
likrát týdně nafukovali "skákačku" airtrack. Ke konci 
listopadu už byla zima i v hotelu, který by se po dobu 
cvičení nevyplatilo vytápět. Tak jsme si párkrát zajeli na 
Díly zakoulet na kuželník, což také všechny bavilo. Děti 
bavila i pěší cesta zpátky domů. Mladší a starší žáci pod 
vedením Ondry Cibulky se zúčastnili florbalového turna-
je v Klenčí, kde byli úspěšní. Ještě jeden florbalový tur-
naj kluky čeká - 18. 12. ve škole v Poběžovicích. Ma-
minky s batolátky využívají svoje hodiny k procházkám.  

Ženám I. bylo umožněno cvičit 2x týdně ve tkalcovně. 
Tímto děkujeme Pavle Freiové a panu Zbyňkovi Strna-
dovi.  
 

V neděli 9. prosince jsme pořádali veřejnou brigádu úkli-
du tělocvičny. Po stavebních úpravách byl v tělocvičně 
velký nános prachu. Vše jsme omyli, vytřeli a připravili 
na stěhování do nové klubovny a nářaďovny, které by 
měly být hotové během ledna/února. Kromě cvičitelů, 
volejbalistek a gymnastek přišly i 4 dobrovolnice (Marie 
Langová, Alena Kitzbergerová, Dana Bartoňová a Marti-
na Běhounková), kterým bych chtěla velice poděkovat 
za pomoc! 
 

Dovolte mi, abych Vás jménem cvičitelů pozvala na Vý-
roční členskou schůzi, která se bude konat 12. ledna 
2019 v sále U Hadamů od 20:00 hod. 
 

A na závěr za všechny cvičitele Vám všem přeji klidné 
prožití Vánočních svátků, hodně zdraví, radosti a šťastný 
nový rok 2019.  
 

Monika Baštářová 

Dětský soubor 
nocoval ve škole 
 

Základna dětí v postřekovském 
souboru se nám v září rozrostla o 
nové tváře. Přibylo nám několik 
školkáčků a hlavně sedm nových, 
školou povinných, mimopostře-
kovských dětí. Nutno říct, že dětí 
velmi šikovných. Nové děti muse-
ly od počátku překonávat nedůvě-
ru semknutého postřekovského 
kolektivu a jejich startovací pozi-
ce nebyla vůbec jednoduchá.  
 

S touto situací jsme se rozhodli 
vyrovnat uspořádáním zimního 
soustředění, které jsme napláno-
vali na sobotu 1. 12. Naším spo-
lečným cílem bylo procvičení 
koledového programu, oživení 
pásma Pohůnky, které děti od léta 
pozapomněli, a hlavně utužení 
kolektivu. Kromě práce jsme si 
všichni užili také spoustu zábavy 
a dobrodružství při nocování ve 
škole. K večeři jsme si nechali 
přivézt z Domažlic pizzu. Dětí 

Korekce článku „ASPV a 100 let 
výročí republiky“ 
 

Omlouváme se za chybné uvedení informace v článku 
„ASPV a 100 let výročí republiky“, který vyšel 
v říjnovém vydání Postřekovského zpravodaje. Mylně je 
zde uvedeno, že průvodu se účastnil také zástupce 
v sokolském kroji. Nejednalo se ve skutečnosti o kroj 
sokolský, nýbrž o kroj spolku Orel. 

ve škole spalo celkem 22 a pizz, veli-
kosti „maxi“, spořádali devět!  
 

Všichni navázali nová přátelství a 
plán s tmelením kolektivu vyšel doko-
nale. Po setmění jsme zvládli i noční 
hru, vyblbli jsme se v družině a spát 

jsme šli v celkem nestandardní hodi-
nu. Ale to už k těmto akcím patří.  
 

Děkujeme všem rodičům za důvěru a 
již dopředu deklarujeme, že podobnou 
akci uspořádáme na jaře roku 2019 
znovu.  

Jana Zuberová 
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Vážení sportovní přátelé, 

dovolte, abych touto formou poděkoval všem 
našim hráčům za jejich přístup a reprezentaci 
klubu a obce, všem funkcionářům za jejich 
obětavou práci, fanouškům za přízeň. Sponzo-
rům a především naší obci za jejich podporu. 

Všem našim spoluobčanů bych chtěl popřát 
klidné prožití Vánočních svátků, do nadcháze-
jícího roku 2019 jen to nejlepší, především 
pevné zdraví! 

Jaromír Steinberger – předseda fotbalového oddílu 
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DĚTI A ZAMĚSTNANCI 

MATEŘSKÉ ŠKOLY PŘEJÍ 

VŠEM KLIDNÉ PROŽITÍ 

VÁNOČNÍCH SVÁTKŮ A 

HODNĚ ZDRAVÍ 

V NOVÉM ROCE 2019 

 

Pf 2019 

Obec Postřekov, 

Dětský soubor Postřekov 

a Národopisný soubor Postřekov 

srdečně zvou na předvánoční 

ZPÍVÁNÍ U STROMEČKU 
23. 12. 2018 od 18:00 
před restaurací Špillarka. 


